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در گمركات دقيقاً چند ايكس ري وجود دارد؟
در صورت�ي كه روزانه ه�زاران كانتينر كالا فقط از گمرك ش�هيد 
رجاي�ي اس�تان هرمزگان وارد كش�ور مي ش�ود، رئي�س گمرك 
به طور شفاف مشخص نكرده كه هم اكنون براي اسكن كانتينرها 
چه تعداد ايكس ري در كش�ور وجود دارد و چش�م انداز چيست؟

رئيس كل گم��رك ايران اع��ام كرد كه تا پايان امس��ال ۱۹ دس��تگاه 
ايكس ري كاميوني عاوه بر ۱۲ دس��تگاه فعلي به ظرفيت گمرك براي 
اسكن محموله هاي تجاري افزوده مي شود. مسعود كرباسيان با بيان اينكه 
بر اساس قرارداد منعقده بين گمرك و دو س��ازمان داخلي يعني وزارت 
دفاع و انرژي اتمي بخشي از ايكس ري هاي كاميوني توسط اين سازمان ها 
ساخته و تعدادي نيز از خارج خريداري مي شود، گفت: با نصب و راه اندازي 
اين دستگاه ها، گمرك ايران به ايكس ري هاي پرسرعت و سرعت متوسط 
تجهيز خواهد شد. وي افزود: ساخت پنج دستگاه ايكس ري كاميوني به 
سفارش گمرك در وزارت دفاع عملياتي شده است. كرباسيان و اظهار كرد: 
در بحث مبارزه با پولشويي، گمرك ايران با همكاري سيستم بانكي موفق 
به تش��كيل ۲ هزار و 700 پرونده و معرفي آن به مراجع ذي صاح شده 
است. وي در رابطه با كش��فيات گمرك در سال گذشته نيز خاطر نشان 
كرد: كشفيات كالاي قاچاق در گمرك در س��ال گذشته نسبت به سال 
۱۳۹۴ با استفاده از سامانه جامع گمركي ۵0 درصد افزايش داشته است. 
كرباسيان افزود: همچنين كشفيات مواد مخدر و پيش سازهاي صنعتي 
از ۱۵ كيلوگرم در سال ۱۳۹۱ به ۳00 تن در سال ۱۳۹۴ رسيد و گمرك 
موفق شد در سال گذشته نيز بزرگ ترين محموله هروئين را به وزن ۵۳۶ 
كيلوگرم كشف و ضبط كند كه بازتاب بين المللي بسيار زيادي هم داشت. 
رئيس كل گمرك ايران در ادامه گفت: گمرك در سال ۱۳۹۵ موفق شد با 
كمك تجهيزات كنترلي پيشرفته تعداد ۵0 مورد قاچاق انسان نيز كشف 

كند كه اين موضوع در تاريخ عملكرد گمرك بي سابقه بود. 
---------------------------------------------------

رئيس توليدكنندگان كاغذ عنوان كرد
واردات ۲۷۰ هزار تني كاغذ

رئيس س�نديكاي توليدكنندگان كاغذ و مق�واي ايران مي گويد، 
در حال حاض�ر س�الانه ۳۷۰ هزار ت�ن كاغ�ذ تحرير م�ورد نياز 
كش�ور اس�ت كه ۲۷۰ هزار تن از طريق واردات تأمين مي ش�ود. 
ابوالفضل روغني گلپايگاني در گفت وگو با ايسنا، در مورد تأكيد رئيس جمهوري 
مبني بر اينكه بايد به سمت خودكفايي كاغذ حركت و در عين حال با حفظ مسير 
رقابتي از توليد داخلي حمايت كنيم، اظهار ك��رد: به صورت تقريبي ۳70 هزار 
تن كاغذ تحرير در سال مورد كشور است. وي ادامه داد: براساس شرايط موجود 
نيازمند ۲70 هزار تن واردات كاغذ تحرير در سال هستيم و اين اميد وجود دارد كه 
اگر سرمايه گذاري در بخش كاغذهاي تحرير وجود داشته باشد و كسي بخواهد به 
صورت فعال در اين مسير گام بردارد با جذب سرمايه هاي لازم امكان اين ميزان 
توليد در داخل كشور طي چند س��ال آينده امكانپذير است. رئيس سنديكاي 
توليدكنندگان كاغذ و مقواي ايران با اشاره به اينكه فضاي كشور در بخش كاغذ 
توليدي نيست و فرهنگ واردات بيشتر از توليد مورد اقبال است، گفت: در عين 

حال دولت در اين بخش حمايت تعرفه  خاصي را قرار نداده است. 

پن�ج ف�از پ�ارس جنوب�ی در حال�ی ام�روز 
افتت�اح می ش�ود كه بررس�ی تاريخ�ی اين 
پروژه های عظيم نش�ان می ده�د اغلب آنها 
با پيش�رفت تا 8۰ درص�دی تحوي�ل دولت 
يازدهم ش�ده اس�ت و آنچ�ه ام�روز افتتاح 
می ش�ود محصول زحم�ات چندي�ن دولت 
گذش�ته از بهم�ن ۷6 تاكن�ون بوده اس�ت. 
به گزارش »جوان«، كليد واژه بهره برداري از ۲0 
ميليارد دلار سرمايه گذاري نفتي از سوي دولت 
به كار گرفته ش��ده است و بر اس��اس آن تاش 
مي شود با بزرگنمايي در بهره برداري از پنج فاز 
پارس جنوبي، عملكرد دولت يازدهم در ميادين 
مشترك مثبت جلوه داده شود، در شرايطي كه 
ميانگين پيش��رفت فيزيك��ي پروژه هاي پارس 
جنوبي در دول��ت يازده��م از ۱/۵ درصد در ماه 
به 0/۵ درصد كاهش پيدا كرده است. در همين 
خصوص وزير سابق نفت در گفت وگو با »جوان« با 
اشاره به اينكه تمركز وزارت نفت در دوره گذشته 
استفاده از توان شركت هاي داخلي بود، گفت: در 
آن ايام شركت هاي خارجي به دليل تحريم هاي 
شديد اقتصادي ترجيح دادند به ايران نيايند، لذا 
تصميم گرفته شد از توان شركت هاي داخلي در 
توسعه مهم ترين ميدان مش��ترك گازي جهان 
بهره بگيريم كه تصمي��م آن روز منجر به افتتاح 

فازهاي پارس جنوبي در دوت يازدهم شد. 
   خارجي ها؛ گران تر از داخلي ها

رستم قاس��مي در پاس��خ به اين پرسش كه آيا 
اين فازها گران انجام ش��ده اس��ت يا خير گفت: 
مي گويند توتال هر ف��از را با يك ميليارد دلار به 
اتمام رسانده و در دوره فعلي سه برابر شده است 
در حالي كه بايد توجه داش��ت قيمت نهاده هاي 
قيمتي در توس��عه يك ميدان نفت��ي يا گازي با 
توجه به قيمت نفت افزاي��ش يا كاهش مي يابد. 
به طور قطع هزينه توس��عه يك مي��دان با نفت 
۱۲0 دلاري با توس��عه همان ميدان با نفت ۱۲ 

دلاري متفاوت اس��ت، لذا اين مقايسه از اساس 
اشتباه است. 

وي افزود: مگر قيمت فولاد يا دكل حفاري ثابت 
است كه چنين مقايسه اي مي كنيم؟ وقتي قرار 
شد فازها را توسعه بدهيم، برخي مديران گفتند 
قيمت ش��ركت هاي داخلي در س��اخت سكوها 
بالاست. به صورت چراغ خاموش از چند شركت 
مطرح خارجي استعام قيمت كرديم كه قيمت 
اعامي آنها دو برابر شركت هاي ايراني بود ولي اين 
موضوع محرمانه ماند تا كسي از آن مطلع نشود. 

قاس��مي با بيان اينك��ه اغلب پروژه ه��اي پارس 
جنوبي با درصد پيش��رفت فيزيك��ي بالاي ۵0 
درصد به دولت يازدهم تحويل داده شد، گفت: در 
 S مديريت پروژه منحني اي داريم به نام منحني
كه بر اساس اين منحني، قسمت بالا و پايين حرف 
S پيشرفت پروژه كند است، لذا اگر قسمت هاي 
پاياني پروژه كندتر باشد، قسمت هاي نخست آن 
هم كه شامل طراحي و مهندسي است، كند است 
پس نبايد اينگونه القا كرد كه كند بودن پروژه به 

دليل حساسيت مراحل آخر است. 
   فداي انتخابات نشديم

وي ادامه داد: ف��از ۱۲ و ف��از ۱۵ و ۱۶ در پايان 
دولت دهم آماده بهره برداري بودند ولي ما براي 
كار انتخاباتي عجل��ه نكردي��م و تأكيد كرديم 
كار بر اس��اس قواعد مهندس��ي پي��ش رود كه 
بر اين اساس تا پايان س��ال ۹۲ به بهره برداري 
مي رس��يدند اما دولت يازدهم با يك و دو سال 

تأخير آن را افتتاح كرد. 
وزير س��ابق نفت بهره ب��رداري از پنج ف��از پارس 
جنوبي را نش��ان دهنده توان داخ��ل در راه اندازي 
مگاپروژه هاي بزرگ دانست و افزود: اين پروژه ها در 
شرايطي عملياتي شد كه سخت ترين شرايط تحريم 
به كشور تحميل شد و با سختي بسيار و تعصب ويژه 
كاركنان به اين مرحله رس��يده است. چاره اي نيز 
جز اين كار نداش��تيم ولي امروز نه تنه��ا آن راه به 

فراموشي سپرده شده بلكه توان داخل مورد تخريب 
قرار گرفته است. وي تصريح كرد: انتقاد مي كنند 
كه شركت ملي نفت ۵0 ميليارد دلار بدهكار است و 
اين بدهي ميراث دولت گذشته است. در پاسخ بايد 
گفت كه بخشي از اين بدهي براي سرمايه گذاري 
در ميادين مشترك به كار گرفته شد به طوري كه 
حدود 7 ميليارد دلار به فاز ۱۲ تزريق شد تا با آغاز 
توليد از آن، وام اخذ شده از بانك مركزي تسويه شود 

كه روالي عادي است. 
قاس��مي با بيان اينكه در آن دوره توسعه پارس 
جنوبي را به جدي ترين ش��كل موج��ود دنبال 
كرديم، افزود: ما در جايي سرمايه گذاري كرديم 
كه از نان شب هم واجب تر بود و از منابع داخلي 
بهره گرفتيم چون همه راه هاي دسترسي به منابع 
خارجي و فاينانس بسته بود و با همان تدبير بود 
كه امروز دولت يازدهم افتخار برابري توليد گاز با 

قطر را به نام خود تمام مي كند. 
   قيچي روبان با دولت يازدهم

قاسمي اضافه كرد: در دولت دهم ۱8 فاز پارس 
جنوبي همزم��ان در حال اجرا و پيش��رفت اين 
فازها در تاريخ صنعت نفت كشور بي سابقه بود. 
اگر با سرعت پيشرفت سال هاي ۹0 و ۹۱ پارس 
جنوبي ادامه پيدا مي كرد، پرونده اين طرح ملي 
حداكثر تا پايان سال ۹۴ بايد بسته مي شد اما با 
روند فعلي تا س��ال ۱۴00 نيز پرونده اين طرح 
ملي پايان نخواهد يافت. وي اظهار داشت: تأخير 
هر دو فاز پ��ارس جنوبي به نرخ ام��روز بيش از 
۴ميليارد دلار به كشور ضرر وارد مي كند و بايد 
پرسيد چه كسي در اين باره پاسخگو خواهد بود؟ 
به خصوص در ش��رايطي كه طرح هايي كه بايد 
حداقل دو سال پيش به بهره برداري مي رسيد را 

در آستانه انتخابات بهره برداري مي كنند. 
وي ادام��ه داد: ف��از ۱7 و ۱8 كه قرار اس��ت در 
آس��تانه انتخابات افتتاح ش��ود، با پيشرفت 78 
درصدي تحويل دولت يازدهم شده بود و در اين 

دولت چهار سال زمان برد تا ۲۲ درصد باقيمانده 
تكميل شود در حالي كه اين دو فاز بايد حداكثر 
تا پايان سال ۹۳ تمام مي شد. همچنين فاز ۱۹ 
پارس جنوبي ني��ز با پيش��رفت 70 درصدي به 
دولت يازدهم تحويل شده است و انتظار مي رفت 

افتتاح آن به شب انتخابات موكول نشود. 
وي اضافه كرد: يكي ديگ��ر از طرح هايي كه قرار 
است بعد از چهار سال شب انتخابات افتتاح شود 
طرح پتروشيمي كاويان است كه واحد اول آن در 
پاييز سال ۹۱ رسماً افتتاح شد و واحد دوم آن در 
مرداد ۹۲ با پيشرفت ۹۹ درصدي تحويل دولت 
يازدهم شد و فقط منتظر خوراك از فازهاي پارس 
جنوبي بود. طرح ديگري كه مي خواهند افتتاح 
كنند پتروشيمي مرواريد است كه آن هم با بيش 
از ۶0 درصد پيش��رفت تحويل اين دولت شده و 
چهار سال براي تكميل آن زمان صرف كرده اند تا 

شب انتخابات از آن بهره برداري كنند. 
   عكس يادگاري

همزمان با برنام��ه بهره ب��رداري از ۲0 ميليارد 
دلار سرمايه گذاري نفتي، جمعي از كارشناسان 
و متخصصان صنع��ت نفت با انتش��ار بيانيه اي 
به ش��يوه افتتاح و بهره برداري از اي��ن پروژه ها 
واكنش نش��ان دادند. آنها در اين بيانيه نوشتند: 
عمده پيش��رفت فازها چه از لحاظ تأمين مالي 
و چه از نظر پيش��رفت فيزيكي، قبل از ش��روع 
دولت يازدهم بوده و اگر با نرخ پيشرفت فيزيكي 
متوسط ماهانه ۱/۴۹ درصدي كه تحويل دولت 
يازدهم شد، عمليات پروژه  هاي مذكور ادامه پيدا 
مي كرد، بايد در س��ال ۱۳۹۵ شاهد راه  اندازي و 
افتتاح تمامي فاز هاي پارس جنوبي مي بوديم و 
پرونده توسعه فاز هاي در دست اجرا بسته مي  شد 
اما از آنجايي كه نرخ پيشرفت فيزيكي ماهانه اين 
فازها در دولت يازدهم به طور متوس��ط به 0/۵ 
درصد در ماه كاهش يافته، عماً باعث شده است 
كه آخري��ن فاز پارس جنوبي، خ��وش بينانه در 

حدود سال ۱۴0۴ به بهره  برداري برسد. 
حال سؤال افكار عمومي اين است كه به رغم اينكه 
بعضي از پروژه  ها مدت هاست راه  اندازي شده  اند، 
چرا مراس��م افتتاحيه رس��مي آنها به اين زمان 
موكول شده است؟! از نمونه اين پروژه  ها فاز دوم 
پتروشيمي كاويان است كه در تيرماه سال ۹۵ به 
بهره  برداري رسيده، همچنين مي توان به پروژه 
MEG پتروشيمي مرواريد اشاره كرد كه در دي 

ماه سال ۹۴ راه  اندازي شده است. 
لازم به ذكر است نگاه بخش��ي نگري وزارت نفت 
در دولت فعلي و معطل نگه داشتن شروع احداث 
 ,IGAT۱۱(خطوط اصلي ش��بكه اتص��ال گاز
IGAT۹ -IGAT۱0( باعث شده است به رغم 
بهره  ب��رداري از فاز ه��اي جديد پ��ارس جنوبي، 
متأسفانه ظرفيت انتقال گاز به لحاظ عدم احداث 
خطوط جديد اصلي گاز، وجود نداش��ته باش��د و 
باعث مي ش��ود كه نه تنها كما في  الس��ابق ميزان 
برداشت گاز از ميدان گازي پارس جنوبي از كشور 
همسايه عقب بماند، بلكه مردم شريف ايران نيز از 
نعمت افزايش سقف توليد گاز ميدان پارس جنوبي 
بي  بهره بمانند، كما اينكه متأسفانه وزارت نفت در 
اين دولت نسبت به توسعه حوزه  هاي پايين دستي 
فاز هاي پ��ارس جنوبي)احداث خط��وط انتقال، 
تزريق گاز به ميادين نفتي جنوب، توسعه واحدهاي 

پتروشيمي و امثال آن( بي توجه بوده است.

بهره برداري از جهاد ۲۰ ساله در عسلويه
5 فاز پارس جنوبي كه عمليات آنها از بهمن 1۳۷6 آغاز شد و با 8۰  درصد پيشرفت 

به دولت يازدهم رسيد و در اين دولت تكميل نهايي شد امروز افتتاح مي شود

در صورت صلاحديد نمايندگان مجلس مهران ابراهيميان
 سازمان حمايت 

ملزم به انتشار جزئيات قيمت كالاها مي شود
مجلس شوراي اسلامي س�ازمان حمايت حقوق مصرف كنندگان 
را موظف كند تا اس�ناد حس�ابداري و فرمول ه�اي قيمت گذاري 
كالا و خدم�ات را منتش�ر كند و از اي�ن پس هر گون�ه ارائه مجوز 
افزايش قيم�ت كالا و خدمات ب�ه بنگاه ها و واحده�اي اقتصادي 
مبتن�ي ب�ر انتش�ار جزئي�ات دقي�ق كش�ف قيمت ه�ا باش�د. 
به گزارش جوان، نمايندگان مجلس شوراي اسامي در حالي معترض 
تورم و افزايش قيمت كالا خدمات اساس��ي و ضروري مردم هس��تند 
كه دهها نماينده تا كنون س��ازمان حمايت حقوق مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان را به عنوان نماينده دولت در قيمت گذاري هزاران كالا 
و خدمات در اقتصاد مورد باز خواست قرار نداده اند، اين در حالي است 
كه قيمت گذاري انحصاري كالا توس��ط دولت قدرت خريد مردم را به 
شدت كاهش داده است. اختيار قيمت گذاري كالا و نظارت بر بازار ها 
از س��وي دولت به وزارت صنعت و از س��وي وزارت صنعت به سازمان 
حمايت حقوق مصرف كنندگان و توليد كنندگان واگذار ش��ده است. 
گفتني است در مجمع عمومي سازمان حمايت حقوق مصرف كنندگان 
و توليد كنندگان وزراي صنايع، اقتصاد، كشاورزي، كار و امور اجتماعي، 
رئيس كل بانك مركزي، رئيس اتاق بازرگاني و صنايع معادن ايران يا 
نمايندگانشان حضور دارند. بررس��ي، تعيين، تعديل و كنترل قيمت 
انواع خدمات و محصولات توليدي اعم از كشاورزي، صنعتي و معدني 
و همچنين بررسي هاي لازمه در جهت كنترل قيمت كالاهاي وارداتي 
در سطح عمده فروشي و خرده فروشي و همچنين بررسي، محاسبه و 
كنترل عوامل مؤثر در قيمت تمام ش��ده كالا وخدمات و سيستم هاي 
مربوط به توزيع تا مرحله مصرف دو مورد از مهم ترين وظايف و اختيارات 

سازمان حمايت حقوق مصرف كنندگان و توليد كنندگان است. 
 در اين بين نمايندگان مجلس شوراي اسامي بايد سازمان حمايت را 
ملزم كنند تا جزئيات تعيين قيمت و اطاعات كش��ف قيمت تك تك 
كالا ها را براي عموم مردم منتش��ر كند و از اين پس مجوز هاي تغيير 

قيمت كالا و خدمات به همراه جزئيات آن نشر يابد.
------------------------------------------------------

عادل آذر در آستانه استيضاح
 طفره رفتن ديوان محاسبات

 از پاسخ درباره حقوق هاي نجومي 
عض�و كميس�يون برنام�ه و بودج�ه مجل�س، ب�ا انتق�اد از 
طف�ره رفت�ن رئي�س دي�وان محاس�بات از پاس�خ دادن 
درب�اره حقوق ه�اي نجوم�ي و حق�وق اعض�اي دي�وان، گف�ت: 
ط�رح اس�تيضاح ع�ادل آذر را در دس�ت پيگي�ري داري�م. 
حس��ينعلي حاج��ي دليگان��ي در گفت وگو با مه��ر، درب��اره آخرين 
پيگيري هاي مرب��وط به حقوق هاي نجومي با توجه به نشس��ت هفته 
گذشته اعضاي كميس��يون برنامه و بودجه با رئيس ديوان محاسبات، 
اظهار داشت: ما از رئيس ديوان محاسبات انتظار شفاف سازي داشتيم، 

اما ايشان موضوع را شفاف نكردند. 
وي ادامه داد: زماني هم كه از آقاي عادل آذر س��ؤال كرديم كه حقوق 
خودتان چقدر است، ايش��ان طفره رفت و پاس��خ نداد، حتي از پاسخ 
درباره حقوق و مزاياي دادس��تان و معاونان ديوان هم طفره رفت. عضو 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس گفت: به دليل اين عدم پاسخگويي، 
بر اساس آيين نامه داخلي مجلس و قانون ديوان محاسبات، به دنبال آن 
هستيم تا طرح اس��تيضاح رئيس ديوان را پيگيري كنيم چراكه وقتي 
كسي مي خواهد مسئول شفاف سازي حساب ها باشد، خودش هم بايد 
وضعيتش را شفاف كند. حاجي دليگاني با انتقاد از تهيه سليقه اي گزارش 
برخورد با حقوق هاي نجومي اظهار داشت: هم گزارش اولي كه در صحن 
مجلس قرائت شد سليقه اي بود و هم گزارش دومي كه اتفاقاً در صحن 
مجلس قرائت نش��د. وي تصريح كرد: به عنوان مثال، از آقاي عادل آذر 
پرسيده ايم ماك ۲0 ميليون تومان براي بررسي حقوق هاي نجومي را از 

كجا آورده ايد، ايشان با صراحت مي گويند كه از خودشان درآورده اند!
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس خاطرنشان كرد: براي استيضاح 
رئيس ديوان در حال تكميل گزارش ها هستيم، چراكه موارد متعددي 
از اين ابهامات وجود دارد، بعد از جمع بندي اين مس��ئله را به جريان 
مي اندازي��م. گفتني اس��ت بايد دي��د نهادهاي نظارتي چ��ون ديوان 
محاسبات خود چقدر حقوق و دستمزد مي گيرند و چرا با وجود نظارت 
بر بخش دولت آنقدر هزينه جاري دولت جه��ش يافته كه تأمين اين 

هزينه به چالش اول دولت ها تبديل شده است. 

------------------------------------------------------
بانک مركزي فقط شريک سپرده های 
بانک هاست نه مشكلات و تخلفات شان 

 در حال�ي كه حس�ن روحان�ي ابتداي رياس�ت جمه�وري اش به 
صراح�ت مي گفت ك�ه »بانك و م�ا ادراك م�ا البان�ك« و علماي 
ديني نسبت به س�اختار ربوي بانك ها به ش�دت منتقد هستند، 
اخي�راً وي مدعي ش�د كه اوض�اع بانك ها خ�وب اس�ت، اما روز 
گذش�ته رئيس كل بان�ك مركزي ب�ه س�پرده گذاران در رابطه با 
سودهاي بالاي بانك ها هش�دار داد و گفت: بانك مركزي فعاليت 
مؤسس�ات داراي مجوز را 1۰۰ درصد تضمين نكرده ، بدين ترتيب 
وي بايد توضيح دهد كه چرا از اين بانك ها سپرده دريافت مي كند!

روز گذشته در دهمين نمايشگاه بين المللي بانك، بيمه و بورس ولي الله 
سيف به برنامه هاي اصلي بانك مركزي براي اصاح نظام بانكي اشاره 

داشت كه در اين مورد سود بانكي از عناوين اصلي بود. 
بنابر گفته رئيس كل بانك مركزي قرار است گزارشي در رابطه با سود 
بانكي به زودي به شوراي پول و اعتبار ارائه شود كه مي تواند با كاهش 
نرخ س��ود همراه باش��د، ولي وي تأكيد دارد كه مهم تر از كاهش نرخ، 
تعادلي است كه بايد در عرضه و تقاضاي نقدينگي وجود داشته باشد تا 
بتواند نرخ سود را پايدار كند. وي گفت: مبلغ مازادي كه به عنوان سود 
به سپرده گذاران پرداخت مي شود بيانگر رقمي است كه به هر دليلي 
بايد از سهم سهامدار كاسته شده و به س��پرده گذاران منتقل شود، در 
اين شرايط مس��ئول اين اضافه پرداخت مديريت بانك ها هستند كه 
بايد سهامداران از آنها بازخواست كنند. وي در رابطه با سودهاي بالاي 
سپرده بانكي به موضوع ديگري هم اشاره داشت؛ اينكه كاهش اين سود 
مي تواند بر ايجاد تعادل درآمد و هزينه بانك ها مؤثر بوده و از سويي ديگر 
هزينه سرمايه بنگاه هاي اقتصادي را كاهش دهد و در مجموع موجب 
ايجاد معادله اي كه ارزش افزوده اقتصادي را به حاشيه مثبتي مي برد 
شود. رئيس كل بانك مركزي گفت: در سال گذشته با وجود تاش هايي 
كه شكل گرفت توانستيم نرخ سود در بازار بين بانكي را از حدود ۲8 به 
۱7 درصد كاهش دهيم، اما در شرايط موجود كه ساختار دارايي نظام 
بانكي به شدت آسيب ديده است و بخش زيادي از منابع منجمد شده 

بايد از اقداماتي كه بر بازار پول تأثيرگذار است اجتناب شود.

چه كسي مسئول مخمصه بانک هاست؟
 اين روزها درباره وضعيت بانك ها اظهارات متفاوتي بيان مي ش��ود و 
كار حتي به محل ثبت نام نامزدهاي رياس��ت جهموري هم كش��يده 
شده است؛ يك مالباخته براي س��اماندهي بانك ها خود را نامزد كرده 
و يك نامزد مطلع هم خبر از موكول كردن اعام ورشكس��تگي چند 
مؤسسه و بانك به بعد ازانتخابات داده است. همچنين سيستم پرداخت 
الكترونيك يك بانك نيز در اين روزها دچار اختال شده كه همچنان 
س��كوت دس��تگاه نظارتي در اين باره ادامه دارد. در اين ميان تهرانفر 
معاون نظارتي نيز در اظهار نظراتي اگر چه ورشكستگي بانك ها را رد 
كرده اما دوران صفر بودن ريسك سرمايه گذاري در بانك ها را تمام شده 
عنوان كرده و گفته: »بانك ها در مخمص��ه اي قرار دارند كه گريز ازآن 
آسان نيست«. وي همچنين مانند رئيس كل بانك مركزي مدعي شده 

است: »برخي براي زنده ماندن به سودهاي بالا چنگ زده اند!«
معاون نظارتي در عين حال در سرتا سر گفت وگو با يك نشريه بدون هيچ 
اشاره ونكته اي درباره حوزه وظايف مديريتي و نظارتي خود باز هم تأكيد 
كرده: مردم درباره تصميمات خود براي سپرده گذاري مسئول هستند. 
وي همچنين بانك مركزي را يك قلندر تنها توصيف كرده است كه در 
معرض انتقادهاي بيرحمانه قرار مي گيرد و گفته: »من نمي توانم بپذيرم 

كه بانك مركزي در اين زمينه مسئوليتي داشته كه انجام نداده است.«
اما محض اطاع و يادآوري اين مسئول كه اصلي ترين و اولين مسئول 
مرتبط بروضعيت موجود بانك هاست، بايد موارد زير را يادآوري كرد كه 
چه كسي بايد مسئوليت مخمصه، ورشكستگي يا هرنامي كه به بحران 

موجود بانك ها بارگذاري شده را برعهده بگيرد. 
۱-  ارزيابي بانك مركزي از عملكرد بانك ها مس��تمر بوده و در فواصل 
زماني سه ماهه تكرار مي شود لذا بي اطاعي از مسيري كه اكنون بانك ها 
را در مخمصه اي س��خت گرفتار ك��رده غير قابل قبول اس��ت زيرا اين 

مخمصه مانند تله شكار نبوده كه ناگهان يك بانك در آن افتاده باشد!
۲-  در سال ۹۴ بانك مركزي خود مجوز كاهش نسبت سپرده قانوني 
بانك ها را داده اس��ت. اين اقدام به بهانه افزايش تسهيات دهي بوده 
كه خود نيز عام��ل مؤثري در بروز بحران هاي موجود خواهد ش��د، به 
خصوص كه با اين كار بانك مركزي در حقيقت به نوعي دست خود را 

براي پوشش ريسك هاي احتمالي خالي تر كرده است. 
۳- بر اساس بخشنامه هاي موجود از سال 87 به بعد همواره نسبت كفايت 
سرمايه و نظارت بر بانك ها امكان نظارت دقيق تر و جدي تر را فراهم كرده 
است اما اينكه گزارشات فصلي و ماهانه براي بخش نظارت بانك مركزي 
عائم بحران را نش��ان نداده يا قابل تشخيص نبوده بسيار بعيد و خارج 
از تصور است. به عنوان مثال متوسط نسبت كفايت سرمايه بانك ها در 
سال هاي اخير همواره روندي كاهشي داشته كه در بدبينانه  ترين حالت 
بانك مركزي با س��ه ماه تأخير از وضعيت بانك ها و مؤسس��ات با خبر 
مي شده نه اينكه ناگهان بعد از چهار سال بانك مركزي چشم خود را باز 

كرده و بروز عائم مخصمه در سيستم بانكي را كشف كند!
۴- اكنون ديگر بر همگان واضح و مبرهن اس��ت كه تاش دولت براي 
حفظ دستاورد كنترل تورم در پارادوكس��ي عجيب محقق شده كه از 
يك سو به اذعان معاون نظارتي بانك مركزي توسط سودهاي بانكي رخ 
داده و بانك ها با پرداخت س��ود خلق پول و شبه پول كرده اند واز سوي 
ديگر براي بالا نگه داشتن سپرده ها به رقابت غير منطقي افزايش نرخ 
سود رو آورده اند و مانع گردش پول در جريان واقعي اقتصاد شده اند. به 
عبارت ديگر به خوبي اين رفتار دوگانه بانك ها كه انتهايش معلوم بوده در 
سيستم نظارتي بانك مركزي قابل رصد بوده، لذا تحميل تمام هزينه هاي 

سرمايه گذاري در بانك ها به مردم عين بي انصافي است.

وحیدحاجیپور
گزارشیک

موز ميوه اي است كه 
زود خراب مي ش�ود گزارش2

ولي با اين حال مس�ئول يا مس�ئولان قانوني 
كنترل بازار موز يا مافياي موز سال هاست بسيار 
خوب كار تنظيم بازار موز را انجام داده اس�ت، 
كاش بازار گوجه فرنگي و ساير ميوه و تره بار هم 
دست همين آقايان كنترل كننده بازار موز بود. 
به گزارش »جوان«، موز يكي از ميوه هايي است 
كه عاوه بر كنترل قيمتش سيستم توزيع بسيار 
قوي و منظمي دارد و س��ر هر چهار راهي را نگاه 
كنيم مي بينيم كه موز عرضه مي شود و قيمتش 
هم تقريباً نوس��ان خاصي ندارد و اين در حالي 
است كه موز ميوه اي است كه زود فاسد مي شود. 
فارغ از اينكه موز وارد كننده قانوني دارد يا اينكه 
مافيايي براي خود دارد اما قيم��ت در اين بازار 
و ن��وع توزيعش سيس��تماتيك اس��ت و بايد از 
دست اندركاران تجارت موز تشكر كرد كه حداقل 

قيمت در يك بازار منهاي تورم و نوسان است. 
در اين ميان حال كه دس��ت اندر كاران بازار موز 
آنقدر توانايي مديريت��ي دارند، اي كاش دولت و 
تنظيم كنندگان بازار ميوه كه براي خود صاحب 
قدرت و ثروتي هستند و بازارهاي ميوه و تره بار با 
گردش مالي بسيار بالا در يد آنهاست از توانايي 
مديريت��ي تنظيم كنن��دگان بازار م��وز كمك 
مي گرفتند تا مردم آنقدر توانايي مالي خود را به 
خاطر گراني ميوه و تره بار از دست ندهند. اصاً 

 اي كاش ساير بازار ها هم دست تنظيم كننده بازار 
موز بود تا مردم آنقدر بابت گراني و تورم و كمبود 
و. . . دچار خسارت نشوند، شايد تنظيم كننده بازار 
موز صاحب فن مديريتي است كه دولت ها از آن 

بي خبر هستند. 
    افزايش قيم�ت ميوه و تره ب�ار در بازار 

مصرف
در اين بين، آخرين بررسي ها از بازار ميوه و تره بار 
از سطح شهر نش��ان مي دهد قيمت اقام اصلي 
همچنان در ش��يب صعودي ق��رار دارد و برخي 
ميوه ها از جمله س��يب، پرتقال و كيوي بالاتر از 

سقف تعيين شده عرضه مي شوند. ميوه و تره بار كه 
در سال گذشته در بيشتر ايام سال، روزهاي آرام و 
كم نوساني را پشت سر گذاشته بود از اواخر سال 
گذشته و با فرا رسيدن سال جديد قيمت بيشتر 
اقام به ميزان قابل توجهي سير افزايشي پيدا كرد 
و قيمت برخي ميوه هاي پر مصرف همچون سيب 
و پرتقال از كيلويي 8 ه��زار تومان هم عبور كرد. 
مهم ترين دليلي كه در ايام عيد براي اين افزايش 
قيمت عنوان شد، تعطيلي سردخانه ها و نيامدن 
بار جديد براي فروش��ندگان مي��وه بود و رئيس 
اتحاديه فروشندگان ميوه و تره بار اظهار اميدواري 

كرده بود كه پس از تعطيات عيد، حباب قيمت 
ميوه شكسته مي شود و قيمت ها به شرايط سابق 
بازمي گردد. اما بر اساس آخرين مشاهدات ميداني 
از ميوه فروش��ي هاي سطح ش��هر قيمت  ميوه و 
تره بار تفاوت معناداري ب��ا زمان تعطيات نوروز 
پيدا نكرده اس��ت و همچنان اقام اصلي ميوه و 

تره بار با قيمت بالا فروخته مي شوند. 
در حال حاضر ه��ر كيلوگرم س��يب زرد و قرمز 
بين 7 هزار تا 7 ه��زار و ۵00 تومان قيمت دارد 
و در برخي نقاط شهر به كيلويي بيش از 8 هزار 
تومان هم رسيده است. همچنين پرتقال شمال 
و جنوب درجه يك به ترتيب كيلويي 7 هزار و 8 

هزار تومان عرضه مي شود. 
در ميان ديگ��ر اقام ميوه كه گراني ش��ان ادامه 
دارد، كيوي كيلويي ۶ ه��زار تومان قيمت دارد. 
همچنين ه��ر كيلوگرم انگور عس��گري ۴ هزار 
تومان، به 8 هزار توم��ان، نارگيل ۵ هزار تومان، 
گريپ فروت ۳ هزار و ۵00 تومان، خيار درختي 
۳ هزار و ۲00 توم��ان و  خيار بوت��ه اي ۳ هزار و 
۵00 تومان فروخته مي ش��ود و آنان��اس كه از 
گران ترين اقام ميوه اس��ت كيلوي��ي ۱۵ هزار 

تومان قيمت دارد. 
ام��ا در ميان صيفي ج��ات، هندوانه ب��ا افزايش 
قيمت مواجه شده است و هر كيلوگرم آن به طور 
متوس��ط هزار و ۵00 تومان در ميوه فروشي ها 

عرضه مي شود.

بازار ميوه و تره بار را به تنظيم كننده بازار موز بدهيد
تنظیم  بازار را به مافیای موز بسپارید!


